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OPINIÓ

Un impuesto injusto 
e ilegal

EDITORIAL //

camp valencià

Hay algunos entes públicos que dependen de la Generalitat que nos quieren
tomar el pelo, sobre todo a los colectivos más débiles como los agriculto-

res y ganaderos. La Entidad Pública de Aguas Residuales (EPSAR) cobra un
canon a muchos ganaderos, -fundamentalmente a los de porcino- que es in-
justo y además posiblemente ilegal. 

Les hace pagar por ocasionar residuos cuando lo que generan según toda la nor-
mativa existente al respecto es un subproducto ganadero, un abono, y no un resi-
duo. El caso es tan sangrante que una explotación mediana de cerdos, con unas
1.200 plazas, estaría pagando por este canon alrededor de 3.000 euros al año o
lo que es lo mismo si lo prorrateamos es un sobrecoste de 250 euros al mes.

Lo más grave es que en ninguna comunidad autónoma, excepto en la nuestra,
se cobra este canon. La Generalitat se niega a que sus ganaderos sean como
los del resto del Estado haciéndoles pagar y perdiendo competitividad, mien-
tras sigue invirtiendo en grandes eventos como el reciente gran premio de For-
mula 1 donde sólo el canon ya vale 18 millones de euros y la organización de
la prueba otros quince. A los grandes les dan dinero a espuertas y a los pe-
queños nos lo quitan. 

LA UNIÓ se ha reunido y negociado varias veces con los responsables del
EPSAR, pero es como hablar con una pared. Son insensibles y no quieren dejar
de cobrar. Sólo queda ya, a no ser que cambien de opinión, estudiar la pre-
sentación de un recurso judicial. La normativa y la jurisprudencia es clara al res-
pecto. Para cobrar un canon de saneamiento de aguas residuales se deben
producir precisamente este tipo de aguas y las granjas de porcino únicamente
producen cerdos y purines, que según la propia Conselleria de Agricultura se
contempla como un abono orgánico. 

El EPSAR pretende cargarse al sector ganadero con una tasa que no tiene en
cuenta ni lo que pasa en otras comunidades, ni la normativa vigente ni las sen-
tencias de los tribunales, un impuesto que se añade además a los costes que
supone para los ganaderos adaptarse a las normas de bienestar animal pro-
puestas por la Unión Europea y que entrarán en vigor el próximo año con un
fuerte desembolso para los menguados bolsillos de los productores.

Los ganaderos luchan con todas sus fuerzas para conseguir un precio digno
para sus animales y por si esto no fuera suficiente para sobrevivir, han de aguan-
tar a un nido de técnicos y políticos que no saben hacer la o con un canuto y
que se inventan impuestos o normativas casi imposibles de cumplir.

LA TIRA // por QUIQUE

LA XIFRA*
Les primeres liquidacions que
reben els productors de cítrics
valencians d’esta campanya
són ruïnoses. Són preus ridí-
culs, com els 0,04 €/quilo per
les mandarines i els 0,02
€/quilo per les taronges. Misè-
ria i comanyia!!! que està por-
tant al sector a una situació de
crisi total i a una deriva cap a
l’abandonament de les explo-
tacions.
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Benestar animal i benestar estudiantil
TRIBUNA // Joanma Mesado. Secretari Tècnic de LA UNIÓ de Llauradors

El concepte “crisi” està sent un dels termes més desgastats
des de l’any 2008 i les seues conseqüències sobre l’actual

sistema econòmic són de tal grandària que l’està fent trontollar. 

La sanitat, l’educació, les polítiques socials i, en definitiva, tot el
que ha suposat l’estat del benestar, pel qual van lluitar tant els
nostres avantpassats, està en dubte, o el que és pitjor, a punt
de desaparèixer per una mala gestió d’aquells amb els que la
gent va dipositar la seua confiança mitjançant el vot i han estat
defraudats sense cap admissió de responsabilitat, ni política, ni
econòmica, ni penal. En açò de les responsabilitats, que molts
no saben ni què significa, Islàndia podria donar més d’una lliçó. 

Sense entrar a exposar les conseqüències que esta crisi està
tenint sobre cadascun dels ciutadans, empreses, col·lectius,
associacions, etc, ens està duent a casos molt curiosos. Un
d’ells no m’agradaria deixar d’exposar. Després, que cadascú
faça les valoracions que millor considere. 

És paradoxal que hi haja una major preocupació pel benestar
dels animals que dels nostres estudiants. Amb açò no voldria
que quedara la sensació que des de LA UNIÓ no s’aposte cla-
rament per una millora de la situació dels animals dins de les
nostres granges, tot el contrari. Necessitem que els animals,
amb una destinació a l’alimentació humana, tinguen unes con-
dicions de vida adequades per tal de millorar la qualitat de la
seua carn, i per què no, són éssers vius que han de tindre un
respecte, independenment del seu destí.

Però és irònic que mentre s’obliga als ramaders a tindre més
espai per a, per exemple, els porcs, el número d’alumnes per
aula haja d’augmentar. Al ramader productor de carn de porcí
se li obliga a què el dia 1 de gener pròxim tinga com a mínim
un espai de 2,48 m2 per plaça de mare, si estan en grups de
menys de sis animals. Este fet obliga a tres coses. 

Primera, que si el ramader vol mantindre la capacitat productiva
de la seua explotació haurà de fer front a una important inver-
sió en augmentar la seua granja. Segona, per no poder afron-
tar esta inversió econòmica, haurà de disminuir el número de
porcs a la granja, amb la conseqüent reducció d’ingressos. I
tercera, i més dramàtica, tancar la granja per no tindre capaci-
tat d’inversió i perquè la reducció d’ingressos no fa viable la
seua explotació. 

Per contra, tenim que la consellera d’Educació ha explicat ja
públicament que l’augment dels ratis emmarcats dins de les
mesures urgents de racionalització de la depesa pública farà
que passem d’uns 20,8 alumnes per aula fins a 30 alumnes en
infantil i primària.  Açò suposarà que un alumne d’infantil ne-
cessita 2 m2, mentre que en Primària i Secundària es requerirà
1,5 m2 per alumne. En resum, i salvant les evidents diferències
de pes i grandària entre un porc i un xiquet, necessita més
espai un porc que un xiquet per a obtindre els seus objectius.
Uns, carn i els altres educació per al futur del país. 

puntdesabor.com ha obert les
portes a València

Passeu per la tenda al carrer Sant
Vicent, 16 i trobareu fruites i
verdures ecològiques i de proximitat

Molt prompte ens trobareu per
internet, on podreu realitzar les
vostres comandes
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ACTE DE PROTESTA // Per a reclamar les ajudes pendents

LA UNIÓ inicia una campanya per a reclamar a la Conselleria els
més de 23 milions d’euros que deu als professionals agraris

LA UNIÓ de Llauradors ha iniciat una campanya en la que
pretén sensibilitzar a la societat i reclamar els més de 23

milions d’euros que la Conselleria d’Agricultura adeuta als
llauradors i ramaders de la Comunitat Valenciana des de
l’any 2010. / REDACCIÓ

Uns 200 llauradors de LA UNIÓ han protagonitzat una con-
centració a les portes de la Conselleria d’Agricultura amb
una pancarta que representava el quadre de Goya “Saturno
devorando a un hijo” amb el lema: “Els nostres Governs de-
voren els seus Administrats. Pagament d’ajudes, ja. Els llau-
radors i ramaders valencians també volem ser rescatats”.

En l’acte han presentat de forma simbòlica un escrit de
sol·licitud al registre de la Conselleria d’Agricultura a Valèn-
cia on se li insta a què complisca l’article 18 de l’Estatut
d’Autonomia que diu textualment que “la Generalitat adop-
tarà les mesures polítiques, fiscals, jurídiques i legislatives
que garantisquen els drets d’este sector, el seu desenvolu-
pament i protecció, així com dels llauradors i ramaders”. 

Este mateix acte es preveu repetir a les oficines provincials
i comarcals que la Conselleria d’Agricultura té a la Comuni-
tat Valenciana. 

LA UNIÓ insta en l’escrit de resgitre a què Conselleria d’A-
gricultura comunique als beneficiaris legítims d’ajudes pen-
dents de pagament el període aproximat de quan abonarà
els seus deutes com així ho està fent amb la resta de sec-
tors de la societat valenciana, així com que comunique el
model de sector productor agrari que pretèn establir i com
ho vol aconseguir per a evitar la pèrdua de rendibilitat de
les explotacions agràries valencianes, principalment a
causa dels baixos preus percebuts per les produccions agrí-
coles i ramaderes. 

LA UNIÓ considera que la Conselleria d’Agricultura ha sigut
incapaç d’establir mesures per a evitar la pèrdua continuada
d’ingressos dels productors i per això creu urgent que s’in-
forme als llauradors i ramaders sobre la situació de les aju-
des impagades malgrat estar resoltes ja favorablement des
de fa temps. 

Ramón Mampel, secretari general de LA UNIÓ, assenyala que
el “Govern central rescata a la banca amb més de 100.000 mi-
lions d’euros; la Generalitat establix un compromís de paga-
ment amb proveïdors per a cobrar d’immediat i, a més, va
pagant a determinats sectors; tanmateix, els llauradors i rama-
ders als que en teoria se’ns considera part d’un sector estratè-
gic no sabem quan cobrarem els nostres deutes.  Som sempre
els últims de la filera”. 

OPINIÓ // El penal de Sergio Ramos
por Ramón Mampel
Secretario General de LA UNIÓ

En el sector agrari, incloent també
als polítics que ens administren,

tots intentem sempre buscar culpa-
bles que justifique l’explicació de la
situació per la que travessem els llau-
radors i ramaders. 

Partint de la premissa que bona part
de la culpa està en el propi sector

agroalimentari valencià, on cadascú es mira el melic,
el més fàcil és llançar la mirada en primer lloc a Madrid
i si allí ens giren la cara, com quasi sempre, aleshores
llancem la pedra un poc més lluny, a Brussel·les.

En definitiva, igualet que el penal que Sergio Ramos
va llençar als núvols en la darrera semifinal de la
Champions League contra el Bayern de Munich. 

En este sector, molts són com Sergio Ramos. Llancen
la problemàtica agrària a 350 quilòmetres de València,
a Madrid i altres, que agafen un poc més de carrereta,
ho fan a 1.700 quilòmetres de la nostra capital, cap a
Brussel·les.

No senyor, els penals, es marquen o no, cal llançar-los
bé, entre els tres pals i ací els tres pals són l’adminis-
tració valenciana i en el nostre cas, la Conselleria d’A-
gricultura.

L’Estatut d’Autonomia ho deixa ben clar. L’article 49
diu que les competències agràries estan en mans de
la Generalitat Valenciana i l’article 18 diu clarament que
s’ha de legislar en benefici dels llauradors i ramaders
valencians. Per què no ho fa? Per què amb l’impaga-
ment dels deutes cap als productors i sense aplicar
cap política agrària està arruïnant a un sector econò-
mic estratègic? 

Per tant, no llancem balons fora. No fem com Sergio
Ramos. Cadascú que exercisca la seua responsabili-
tat; posem el baló a 11 metres i llancem entre els tres
pals. Segur que marcarem gol.  
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AYUDAS // En manos de grandes empresas

El 53% de las ayudas agrarias europeas que recibe la 
Comunitat Valenciana se queda en manos de grandes empresas

LA UNIÓ de Llauradors considera preocupante el reparto
de las ayudas agrarias europeas pues un estudio de la

organización concluye que más de la mitad de las ayudas
que vienen de Bruselas a la Comunitat Valenciana se las lle-
van entre poco más de 400 grandes empresas. / JOANMA

MESADO

Recientemente se hicieron públicos los datos de los beneficia-
rios que reciben ayudas europeas, aunque solo se pueden di-
fundir los de las entidades jurídicas, tal como lo decidió el
Tribunal de Justicia de la Unión Europea. En este sentido, LA
UNIÓ ha comparado el total de pagos que publica el FEGA y
las cantidades que estas entidades han cobrado y llega a la
conclusión de que el 53% queda en manos de 421 empresas
–privadas o cooperativas- o entidades públicas, cuando el total
de los beneficiarios totales de las ayudas de la PAC fue de
107.250 en 2011. Estas empresas se llevan 95,6 millones de
euros de los 179 millones de euros que llegaron a la Comuni-
tat Valenciana durante el año 2011.

Detrás de algunas empresas beneficiarias existen empresas
importantes, cooperativas, ayuntamientos o mancomunidades
e incluso empresas públicas de la Generalitat Valenciana, como
es el caso de Vaersa. La que más dinero percibe es Zumos Va-
lencianos del Mediterráno, SA (ZUVAMESA), participada por di-
versas empresas citrícolas privadas, y que el pasado año
recibió 10.348.401,98 euros (el 6% del global de ayudas de la
PAC en la Comunitat Valenciana) en ayudas, procedentes del
FEADER y que se suman a los 6.912.000 euros que recibió en
2010. 

La primera piedra de Zuvamesa, situada en Parc Sagunt, fue
colocada en abril de 2007, inaugurada oficialmente en febrero
de 2011 aunque inició su producción de zumo exprimido un
año antes. La inversión total fue de 126 millones de euros, que

han sido financiados por el Banco de Valencia, el Instituto Va-
lenciano de Finanzas (IVF) y la ayuda de la Conselleria de Agri-
cultura que aportó alrededor de 33 millones de euros a pesar
de tener ya una empresa de zumos en su organigrama público
como es Agriconsa.

Valenciana de Aprovechamiento Energético, S.A. (VAERSA)
se sitúa en el octavo puesto del ranking de perceptores de
ayudas de la PAC, con poco más de 1.707.000 euros (1%
del total de ayudas de la PAC). Se trata de una empresa pú-
blica de la Generalitat Valenciana que presta todo tipo de
servicios relacionados con la gestión medioambiental y
cuyo Consejo de Administración está formado por respon-
sables políticos, principalmente de la Conselleria de Medio
Ambiente. También encontramos en el listado de beneficia-
rios de la PAC a Ayuntamientos (73), Mancomunidades (3)
y algunas Fundaciones (4), sobre todo en concepto de des-
arrollo rural. 

Ramón Mampel, secretario general de LA UNIÓ, señala que
“de nuevo el agricultor y ganadero profesional es el más
perjudicado a la hora de recibir las ayudas europeas y en la
política de la administración se aprecia una tendencia a
apoyar a las grandes empresas del sector. Mientras el re-
parto siga así los profesionales agrarios lejos de reforzar su
explotación, se verán obligados a abandonarla”.

LA UNIÓ solicita que en las negociaciones de la próxima PAC
se dé un apoyo mayoritario al agricultor y ganadero profesional,
a los planes de mejora de explotaciones y a la multifuncionali-
dad de la agricultura que el profesional agrario aporta y no
quede en un segundo plano como ha ocurrido en este periodo.
Según Mampel “no es de recibo que grandes empresas agro-
alimentarias se lleven la tarta grande y los agricultores y gana-
deros profesionales que mantenemos a la población en el
territorio, cuidamos del medio ambiente y del paisaje, nos que-
demos con las migajas”. 

RANKING DE EMPRESAS JURÍDICAS QUE 
PERCIBIERON MÁS DE UN MILLÓN DE EUROS 
DE AYUDAS DE LA PAC EN 2011

1. ZUMOS VALENCIANOS 
DEL MEDITERRÁNEO, S.A. 10.348.401,98

2. COLEFRUSE INTERNACIONAL, S.A 4.432.421,06

3. S.A.T. Nº 9359 BONNYSA 4.218.196,30

4. GREENMED, S.L. OP. 652 3.509.724,40

5. SURINVER HORTOFRUTICOLA S. COOP. 2.719.150,10

6. CITROTECNO, S.L. 2.080.401,13

7. COOP. AGRICOLA SCJ COOP. V. 1.802.852,74

8. VAERSA, VALENCIANA DE 
APROVECHAMIENTO ENERGÉTICO 1.707.199,83

9. SAN ALFONSO, COOP. V. 1.456.686,72

10. COOP. AGRÍCOLA SAN BERNARDO
COOP. VALENCIA 1.341.622,46

11. S.A.T. CÍTRICOS VALENCIANOS 1.226.596,99

12. S.A.T. N 8842 FRUTSOL R.L. 1.048.491,71

EMPRESAS NO RELACIONADAS 
ESPECÍFICAMENTE CON LA 
AGROALIMENTACIÓN

LLANERA URBANISMO 
E INMOBILIARIA, S.L. 305.908,82

KANBAN, S.L. 121.085,31

CORPIC, S.L. 102.022,92

KERABEN GRUPOSA 85.265,37

MINAVAL, S.L. 83.471,56

BM DISEÑO, S.L. 73.985,35

INGEBE, S.A. 72.548,97

GRUPO VICENTE PÉREZ SAURA, S.L. 62.729,88

ASESORAMIENTOS CARLEOPA, S.L. 61.884,60

GESTOMAN, S.L. 58.831,32

AQUATOYS EXPORTACIÓN, S.A. 54.979,89

APELLIDOS Y NOMBRE TOTAL IMPORTES 
O RAZÓN SOCIAL EUROS

APELLIDOS Y NOMBRE TOTAL IMPORTES 
O RAZÓN SOCIAL EUROS
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ROBATORIS I INSPECCIONS// Augmenten en algunes comarques

LA UNIÓ alerta de les inspeccions de la Guàrdia Civil al
camp mentre continuen els robatoris

En les darreres setmanes, inspectors de Treball i Seguretat
Social, acompanyats d’efectius de la Guàrdia Civil, han

estat visitant els camps de la Ribera Baixa i l’Horta Sud, con-
cretament entre la zona del Perellonet i El Mareny de Barra-
quetes, per a detectar suposats casos d’ocupació submergida
en les activitats efectuades en les explotacions agrícoles.  / RE-
DACCIÓN

LA UNIÓ considera que esta actitut intimidatòria en les inspec-
cions, amb la presència de la Guàrdia Civil, es podria traslladar
també per a evitar els robatoris en els camps doncs la vigilàn-
cia policial deixa molt que desitjar i els furts de collites en camp,
als pous de reg, de la maquinària agrícola i les destrosses estan
a l’ordre del dia.  S’ha de recordar el recent robatori de coure
en un motor de reg de El Perelló, que va posar en perill la co-
llita d’arròs i uns desperfectes superiors als 5.000 euros. Però
a banda, en els darrers dies s’han produït robatoris en els
camps de la Vall d’Albaida, episodis produïts a la llum del dia
que s’han repetit en moltes ocasions. 

Les inspeccions per part de la Guàrida Civil estan coincidint
amb les tasques de recol·lecció de les hortalisses i estan en-
torpint l’activitat normal i, alhora, estan creant una alarma inne-
cessària entre els llauradors. Tot i que és lícit que es realitzen
este tipus de campanyes de control d’ocupació en les activi-
tats agràries, ja que, com és sabut, LA UNIÓ aposta per la con-
tractació de treballadors de forma regular, estes inspeccions
“s’haurien de fer amb sentit comú i en temps i forma adequats,
cosa que no s’està fent fins ara”, assegura, Ramón Mampel,
secretari general de LA UNIÓ de Llauradors. 

En este sentit, LA UNIÓ critica el fet que els inspectors de tre-
ball no acudisquen a les naus dels polígons industrials o a les
empreses acompanyats per la Guàrdia Civil, deixant entreveure
així que els llauradors es comporten pressumptament com uns
delinqüents. 

I també robatoris
D’una altra banda, en els últims dies s’ha produït una onada de
robatoris en les collites de fruita d’estiu (albercocs, bresquilles
i paraguaians) de la comarca de la Vall d’Albaida, on els llau-
radors han vist com bona part de la seua producció està des-
apareixent dels camps sense més.

En este sentit, LA UNIÓ s’ha posat en contacte amb la Guàrdia
Civil i la Policia Municipal i Autonòmica demanant-los més vigi-
lància en les zones rurals per a evitar estos episodis de roba-
tori, més concretament als municipis de Quatretonda, la Pobla
del Duc i Llutxent.

El darrer robatori que ha causat més alarma i indignació és el del
furt de 1.000 quilos de paraguaians a diferents camps utilitzant
caixons de fruita furtats prèviament de la Cooperativa de Qua-
tretonda en plena llum del dia, aprofitant que els llauradors al
migdia no acostumen a estar collint per les altes temperatures.

LA UNIÓ demana a les forces de seguretat de l’Estat que es
coordinen per a imposar una vigilància a peu de camp amb la
finalitat d’evitar més episodis de robatoris que estan deixant als
productors desemparats davant la justícia, sense saber qui els
ha furtat la producció.

Per això, LA UNIÓ de Llauradors de Quatretonda ha realitzat
bàndols al poble instant a la població a què telefone al 062 en
cas de veure algunes persones o vehicles sospitosos per les
zones rurals i també a què efectuen les denúncies correspo-
nents si han patit robatoris en els seus camps. 
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CÍTRICS// Preus

Els citricultors valencians estan rebent uns preus 
ruïnosos en l’actual campanya

Les primeres liquidacions que estan rebent els productors de
cítrics  valencians d’esta campanya per part dels diferents

operadors comercials són ruïnoses i posen de manifest, se-
gons LA UNIÓ la crisi que patix el sector sense que les Admi-
nistracions estiguen prenent cap mesura per a pal·liar els
efectes d’esta sittuació. / REDACCIÓ

Les liquidacions que s’aporten en este article de dos opera-
dors comercials -podrien ser altres i no canviaria res- demos-
tren que els preus que van a percebre els productors de cítrics
pels seus productes són un “desficaci” i certifiquen que esta si-
tuació no es podrà aguantar durant molt de temps més. 

Per exemple, les dues varietats més importants del panorama
citrícola valencià, la Clemenules en mandarines i la Navelina
en taronges, es van a pagar al llaurador a 0,04 euros/quilo i
0,02 euros/quilo, respectivament. Es tracta d’una quantitat ri-
dícula i miserable que fa perdre diners al llaurador doncs
només els costos de produir un quilo d’eixes varietats ja li pot
resultar com a mínim a 0,24 euros.  

A tota esta situació s’unix el considerable retard en el paga-
ment de les ajudes per part de la Conselleria d’Agricultura als
citricultors valencians doncs els deu des de 2010 uns 12 mi-
lions d’euros per la reconversió varietal, a banda d’altres que
hagen pogut sol·licitar els llauradors per a plans de millora, pri-
mera instal·lació, etcètera o en el cas d’haver resultat afectat
per les gelades de febrer, encara que no hi ha notícies sobre
les mateixes. 

Ramón Mampel, secretari general de LA UNIÓ, diu que “la si-
tuació és agònica per als citricultors valencians perquè amb
estos preus i liquidacions és totalment inviable seguir endavant
amb l’activitat agrària i no és extrany que l’abandonament de
camps siga masiu. 

Segons LA UNIÓ, la Generalitat no hauria de ser insensible a
davant este panorama tan dramàtic i amb les competències en
matèria agrària que té transferides hauria de legislar i posar en
marxa mesures per a què els llauradors pugam viure del nos-
tre treball”. 

camp valenciàACTUALITAT

EXEMPLE DE LES LIQUIDACIONS QUE ALGUNS
OPERADORS ESTAN REMETENT ALS 
CITRICULTORS

ARRUFATINA 0,1833 30,504
OCTUBRINA 0,1865 31,504
CLEMENPONS 0,1551 25,808
CLEMENT RUBI 0,4577 76,160
CLEMENTINA 0,0326 5,420
CLEMENULES 0,0462 7,684
CLEMENVILLA 0,1208 20,102
ELLENDALE 0,0907 15,093
FORTUNA 0,1046 17,400
HERNANDINA 0,1213 20,177
KARA 0,0529 8,802
LANE LATE 0,0977 16,260
LORETINA 0,2484 41,332
MARISOL 0,1308 21,760
MIORO 0,1641 27,305
NAVEL 0,0318 5,289
NAVEL LANE 0,0519 8,634
NAVELINA 0,0245 4,081
OROGRANDE 0,0444 7,388
ORONULES 0,3782 62,923
OROVAL 0,0416 6,916
ORTANIQUE 0,1105 18,380

PRI-23/CLEMENRUBI 1ª A 4ª: 0,391 € 65 PTS

ORONUL 1ª A 4ª: 0,246 € 41 PTS

MARISOL 1ª A 4ª: 0,126 € 21 PTS

LORETINA 1ª A 4ª: 0,10 € 16,50 PTS

ARRUFATINA 1ª A 4ª: 0,12 € 20 PTS

NULES, FINA,
TOMATERA, 
MIORO, PONS, 1ª A 3ª: 0,04 € 6,50 PTS
OROGRANDE,
ELBAL, PERICA

CLEMENVILLA 1ª A 4ª: 0,10 € 16,50 PTS

HERNANDINA 1ª A 4ª: 0,10 € 16,50 PTS

VARIETAT EURO PTS

VARIETAT PROMIG

MITJANA



“El nostre compromís és tindre la planificació hidrològica
acabada per a finals del 2013”

ENTREVISTA // Mª Ángeles Ureña. Presidenta de la Confederació Hidrográfica del Xúquer

Com a nova presidenta de la
Confederació Hidrogràfica
del Xúquer quins van a ser
els seus objectius?
Les línies mestres que regi-
ran la meua actuació al cap-
davant de la Confederació
Hidrogràfica del Xúquer,
seran, sense dubte, aplicar
els fonaments de les línies
assenyalades pel propi mi-
nistre, que es basen en el
concepte de l’aigua com a

política d’Estat i complir els compromisos amb Europa, espe-
cialment en matèria de planificació, donat els retards dels dis-
tints plans hidrològics de les distintes conques d’Espanya. El
nostre compromís és tindre la planificació hidrològica acabada
per a finals de l’any 2013, la qual cosa requerirà fer un gran es-
forç.

Quins canvis té previst introduir i en quines matèries?
La meua disposició personal és, des del diàleg amb tots els que
tinguen alguna cosa a dir en el món de l’aigua, arribar a acords
per a solucionar els problemes que impedixen que avancem en
els treballs de la planificació hidrològica i algunes altres qües-
tions que s’han presentat com més problemàtiques, com les de-
rivades del transvasament Xúquer-Vinalopó, la definició
d’algunes qüestions de l’Esquema de Temes Importants, etcè-
tera. Si això implica fer algun canvi, es faran els necessaris.

Des del punt de vista del regant del sud d’Alacant, quan arribarà
aigua del transvasament Xúquer-Vinalopó? 
En estos moments és una de les grans qüestions a resoldre. Els
problemes derivats de la finalització de les obres, especialment
la connexió de la “Balsa de San Diego”, final de la conducció Xú-
quer-Vinalopó, amb la infraestructura de transport de l’aigua als
camps, requerixen de l’acord a quatre bandes entre la Conse-
lleria d’Agricultura, la Societat Estatal Acuamed, regants del Vi-
nalopó i la pròpia Confederació Hidrogràfica del Xúquer. Hi ha la
millor de les voluntats per a solucionar este problema. El meu
desig és que en pocs mesos puga estar tot resolt i es puga uti-
litzar l’aigua que ja tenim en la “Balsa de San Diego”.

Es coordinarà amb la CH del Segura per a poder garantir aigua
de qualitat per al reg de la zona del Baix Segura?
El Baix Segura pertany a l’àmbit de la Demarcació del Segura; jo
sóc la presidenta de la Confederació Hidrogràfica del Xúquer, les
dues Confederacions actuem en els nostres respectius àmbits
territorials i els temes de coordinació pertanyen al nostre Minis-
teri d’Agricultura, Alimentació i Medi Ambient.

Hi ha afirmacions interessades d’alguna gent d’Alacant que
qüestiona la qualitat de l’aigua de l’Assut de la Marquesa, quina
és la seua opinió al respecte?
La meua opinió no pot ser una opinió subjectiva, sinó que ha
d’estar basada en criteris tècnics solvents, com són els que es
tenen en la Confederació Hidrogràfica del Xúquer. Els informes
de qualitat ens estan indicant que l’aigua de l’Assut de la Mar-
quesa és apta per al regadiu.

Des del punt de vista del regant de la zona de la Ribera, com es
pot controlar i tancar els pous il·legals de la zona de Castella-La
Manxa per a evitar la sobreexplotació dels aqüífers i que afecte
a la part valenciana del riu?
Pel que fa a la Manxa Oriental hi ha un model de gestió conjunta
entre la Confederació Hidrogràfica del Xúquer i els usuaris, re-
presentats per la Junta Central de Regants d’Albacete. El seu

objectiu és complir les prescripcions del vigent Pla Hidrològic de
la conca del Xúquer (respecte als aprofitaments ja existents), pel
que fa a la regularització d’aprofitaments en l’àmbit de l’aqüífer,
en la tramitació de les concessions, en el suport al control de les
extraccions i, finalment, en el suport a les inspeccions de camp.
Els regants de la Ribera poden estar tranquils perquè des de la
Confederació Hidrogràfica del Xúquer no es tolerarà cap pràctica
que no siga la que vinga regulada en l’actual legislació d’aigües
i en el Pla de conca del Xúquer.

Quines mesures preveu la CHJ, a curt o a mig termini, per a in-
cidir en les mancances d’aigua a la conca?
Per descomptat en la gestió eficient dels nostres recursos, inde-
pendentment del seu origen. Per a això compte amb els regants
perquè s’extremen totes les mesures per a un consum respon-
sable, màximament quan, segons l’últim informe de sequera,
estem en un estat de Prealerta en els sistemes Cenia-Maes-
trazgo, Palancia-Los Valls, Túria i Vinalopó-Alacantí.  Afortuna-
dament els nostres embassaments estan per damunt de la
mitjana dels últims 10 anys, encara que tenim un any molt sec
que està provocant unes entrades en capçalera dels embassa-
ments molt per davall de la mitjana dels últims anys. D’ací la ne-
cessitat que tots extremem les mesures d’estalvi, que ens
permeten iniciar la pròxima campanya amb certes garanties, es-
tant l’actual garantida.

Parle dels plans sobre regadiu que té la Confederació per a des-
bloquejar l’abastiment de les zones desfavorides
Estes són competències de la Generalitat Valenciana. El nostre
compromís, el de la Confederació Hidrogràfica del Xúquer, és la
definició de les nostres necessitats perquè es contemplen en el
futur Pla Hidrològic del Xúquer.

Davant l’episodi recent de sequera quines actuacions es pre-
veuen per a les situacions d’alerta?
El Pla Hidrològic Nacional de 2001 establix la necessitat de dur
a terme l’elaboració de plans especials d’actuació en situacions
d’alerta i eventual sequera. L’Oficina de Planificació Hidrològica,
de la Confederació Hidrogràfica del Xúquer és l’encarregada de
dur a terme el seguiment dels indicadors de sequera, i elabora
mensualment un informe que pengem en el nostre portal web.
D’acord amb este informe es descriu l’estat de cada un dels sis-
temes d’explotació. El resum del nostre últim informe és que l’es-
tat és de Prealerta en els sistemes que ja he assenyalat
anteriorment.  En la resta dels sistemes l’estat és de Normalitat,
però això no significa que no estiguem preocupats per l’evolució
de les precipitacions i les aportacions fluvials als embassaments.

Davant d’esta situació, tots, especialment els llauradors hem de
ser extremadament rigorosos en l’ús de l’aigua; este és el mis-
satge que constantment repetisc en les Comissions de desem-
bassament i en tots els llocs on tinga la possibilitat d’arribar als
regants, també en la vostra revista Camp Valencià de LA UNIÓ
de Llauradors.

Recentment s’ha celebrat el Fòrum Mundial de l’Aigua baix el
lema “Temps de solucions”. Quines han sigut les principals con-
clusions? 
La 6a Edició del Fòrum Mundial de l’Aigua s’ha celebrat recent-
ment a Marsella (França). Es convoca cada tres anys pel Consell
Mundial de l’Aigua, en esta ocasió l’esdeveniment s’ha celebrat
davall el lema “Temps de solucions”. Han participat més de 100
delegacions ministerials, entre elles la Confederació Hidrogràfica
del Xúquer, i 35.000 participants provinents de tot el món. L’ob-
jectiu d’este fòrum ha sigut l’augment de la sensibilització en
temes relatius a l’ús eficient de l’aigua i avançar en la governança
i el bon estat de les masses d’aigua . 
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Como es sabido, la mayoría de las enfermedades y plagas de los frutales, viñe-
dos y cítricos son los hongos, ácaros e insectos.

Los hongos, como el oído, mildiu, abolladura o lepra, cribado o perdigonada, 
moteado del manzano y peral, negrilla, mycospahaerella navae del per simón, 
alternaria de los cítricos, etc. operan principalmente en las hojas de los árboles 
cayendo al suelo cuando están en plena fase de contaminación.

Todas estas hojas enfermas y contaminadas por los hongos permanecen en el 
suelo, y por la humedad de las lluvias o de los riegos, los hongos instalados 
en ellas se transforman en esporas que pueden durar en las partículas de las 
hojas hasta dos años proporcionando una fuente de alimentación para el ciclo 
siguiente.

Por su parte, los ácaros e insectos viven e hibernan perfectamente en las malas 
hierbas y en el suelo aprovechando la época y el clima para su reproducción en 
la masa foliar.

Después de analizar estas adversidades que tenemos en la agricultura y sus 
formas de reproducción, concluimos, que en muchas ocasiones, estamos faci-
litando la reproducción de las mismas con los métodos más modernos que te-
nemos hoy para combatirlas como son los mismos atomizadores que se utilizan 
habitualmente para combatir estas plagas y enfermedades.

Ello ocurre porque en los equipos atomizadores convencionales la aspiración del 
ventilador que absorbe la hélice entra en forma de cono por la parte trasera del 
equipo, en el que únicamente se suele contemplar la existencia de una rejilla 
de protección para evitar el contacto con las aspas, llegando en algunas marcas 
a tener que montar un fastidioso faldón que se llena de barro en la parte baja 
trasera de la tobera para poder trabajar y que no se obstruya continuamente 
la rejilla de protección trasera a su paso con hojas, hierba, plásticos que va 
recogiendo.

El objetivo de este desarrollo de rejilla es conseguir que la aspiración del equipo 
turbo atomizador no se obstruya tanto como las que hemos venido montando 
durante muchos años y de esta forma que no disminuya el caudal de metros 
cúbicos en el rendimiento de los equipos.

Y además si consideramos correcto lo anteriormente expuesto sobre las plagas 
y enfermedades de los árboles, podríamos llegar a la conclusión de que si es-
tamos haciendo un tratamiento con abonos foliares e insecticida, evitaríamos 
que el equipo nos aspirara del suelo y nos aplicara sobre la vegetación todas las 
esporas y hongos que a su paso vaya aspirando, si el tratamiento es de fungici-
das y no llevara insecticida, también podemos interpretar que todos los ácaros, 
pulgones, etc. que recoja a su paso también nos los incorporaría al árbol.

Nuevo producto patentado por Mañez y Lozano
REJILLA ECOLÓGICA
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AUTÓNOMOS// Reunión en la Conselleria de Educación

UATAE-CV y la Conselleria de Educación acuerdan
impulsar la mejora del trabajo autónomo

GANADERÍA// Canon ilegal

LA UNIÓ estudiará acciones judiciales para recurrir el
canon ilegal que el EPSAR cobra a muchos ganaderos

La Junta Directiva de La Unión de Asociaciones de Traba-
jadores Autónomos y Emprendedores de la Comunitat

Valenciana, UATAE-CV, se ha reunido con el Secretario Au-
tonómico de Formación y Ocupación, Santiago Martí, para
tratar aspectos relacionados con el trabajo autónomo en la
Comunitat Valenciana. / REDACCIÓN

El encuentro se enmarca dentro de las relaciones instituciona-
les que mantiene UATAE-CV en defensa de los autónomos y se
le ha trasladado al Secretario Autonómico la preocupación de
esta organización ante la deriva de pérdida de trabajadores au-
tónomos y su negativa incidencia en la economía valenciana.
En este sentido, se ha coincidido en que si cada autónomo va-
lenciano creara un puesto de trabajo, se acabaría con las ele-
vadas cifras de desocupación por las que atraviesa la
Comunitat Valenciana.

En este sentido, UATAE-CV, defiende la importancia e implan-
tación histórica que tienen los emprendedores en nuestra tierra,
y aboga “por establecer en breve una línea de ayudas para que
este colectivo pueda tener un empuje en el inicio o consolida-
ción de su proyecto empresarial”. 

Así mismo, se ha constatado con la Conselleria de Educación,
Formación y Trabajo la necesidad de potenciar la formación del
colectivo autónomo para mejorar la competitividad del tejido
empresarial autónomo que es, en definitiva, el que está sopor-
tando la economía valenciana en estos momentos de tanta gra-
vedad económica. 

Una explotación media de porcino en la Comunitat Valen-
ciana, con unas 1.200 plazas, estaría pagando por este canon
injusto de aguas residuales alrededor de 3.000 euros al año.
Actualmente ninguna comunidad autónoma, excepto la va-
lenciana, cobra dicho canon y, por tanto, piensa estudiar un
recurso al mismo tras haber agotado las negociaciones con
el EPSAR y no encontrar una solución positiva al conflicto.
Esta organización ha informado y negociado con el EPSAR
sobre esta situación, pero no existe la más mínima sensibili-
dad al respecto, lo que hará perder competitividad a los ga-
naderos valencianos respecto a los de otras comunidades.
Además el EPSAR pretende ahora continuar con el cobro con
efectos retroactivos del canon correspondiente a los últimos
cuatro años. En este sentido cuando los ganaderos piden la
legalización de un pozo reciben cartas del EPSAR donde les
reclaman con carácter retroactivo de cuatro años -plazo má-
ximo que marca la ley- el canon de saneamiento de aguas re-
siduales. Hay casos, por tanto, en los que se les reclaman
cantidades retroactivas por ese periodo que rondan los
12.000 euros.  La normativa y la jurisprudencia es clara al res-
pecto. Para cobrar un canon de saneamiento de aguas resi-

duales se deben producir precisamente este tipo de aguas y
las granjas de porcino únicamente producen cerdos y puri-
nes, que según la Orden 7/2010, de 10 de febrero, por la que
se aprueba el Código de Buenas Prácticas Agrarias de la pro-
pia Conselleria de Agricultura se contempla como un abono
orgánico. El artículo 72 de la Ley 6/2003, de 4 de marzo, de
Ganadería de la CV también es claro al señalar textualmente
en su punto 2 que “con el objeto de posibilitar el mayor, y de
forma racional, aprovechamiento de estiércoles y purines, la
Generalitat regulará su utilización directa como fertilizantes en
las explotaciones agrarias, como supuesto expresamente ex-
cluido de la legislación de residuos”. Una sentencia del Tri-
bunal de Justicia de las Comunidades Europeas de 2005
considera así mismo que el purín de las explotaciones porci-
nas es un fertilizante agrícola y no un vertido. Toda la norma-
tiva es por tanto contraria al cobro de un canon a las
explotaciones ganaderas por vertido de aguas residuales.
Para LA UNIÓ, el EPSAR pretende cargarse al sector gana-
dero de la Comunitat Valenciana con una tasa injusta e ilegal
que no tiene en cuenta ni la normativa vigente ni las senten-
cias de los tribunales, un impuesto que se añade a los costes
que supone para los ganaderos adaptarse a las normas de
bienestar animal propuestas por la Unión Europea y que en-
trarán en vigor el próximo año con un fuerte desembolso para
los menguados bolsillos de los productores.   Ramón Mam-
pel, secretario general de LA UNIÓ, critica “el afán recauda-
torio del EPSAR sobre un canon que no se cobra en ningún
otro sitio, para pagarlo siempre los más débiles como es en
este caso los ganaderos y que además es contrario a toda la
normativa existente”. 

LA UNIÓ de Llauradors i Ramaders va a estudiar posibles
acciones judiciales contra la Entidad Pública de Aguas

Residuales (EPSAR) por cobrar desde hace tiempo un canon
ilegal a muchos ganaderos de la Comunitat Valenciana -fun-
damentalmente de porcino- cuando lo que generan según la
normativa existente es un subproducto ganadero (abono) y
no un residuo. / REDACCIÓN
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EN COLABORACIÓN CON

SITE

BONIATO

1

nombre ComÚn
En castellano: “Batata” nombre que se
le da en la mayoría de los países. Otros
nombres utilizados son: bataca, bata-
ta, batatas, boniato, boniatos, buniato,
camote, moniato, patata de Málaga,
patata dulce, mugurri (Euskera), bata-
ta da Ilha, batata doce (Portugués):
Los orígenes de esos vocablos están
en los idiomas indígenas de diferentes
partes de América Latina, de donde es
originaria la batata.

“Boniato” es un vocablo derivado de la
lengua Caribe, y “Camote” proviene de
“camohtli” vocablo de la lengua náhua-
ti, de indígenas de México. 
En países de habla inglesa se la cono-
ce como “sweet potato”, particular-
mente en EEUU también se la llama
“yam”, por su semejanza con otra raíz
tuberosa, el “ñame”. El vocablo inglés
“potato” deriva de “batata”.

oriGen y denominaCiÓn
Tiene su origen en la zona tropical
sudamericana y desde muy antiguo su
cultivo estaba extendido por todas las
Antillas. Parece que los navegantes
españoles llevaron la batata a Filipinas
y a las Molucas, desde donde los por-
tugueses la llevarían a la India, China y
Japón.

importanCia eConÓmiCa y
distribUCiÓn GeoGrÁFiCa
La batata es un cultivo adaptable,
accesible y con un potencial intrínse-
co por explotar en el mundo. Su
importancia se asemeja al arroz, el
trigo, el maíz y la yuca. Se produce
en más de 100 países en desarrollo,
figurando entre los cinco cultivos más
importantes, en más de 50 de ellos.
Mejorar su producción es una alter-
nativa, factible y válida de concretar
a corto plazo y con moderada investi-
gación.

A pesar de ser un cultivo rústico que
se adapta muy bien a diferentes con-
diciones de clima y suelo, que es
"amistoso" con el medio ambiente y
puede producirse con bajos insumos,
está retrocediendo la producción y
superficie plantada.

La batata es muy empleada en la ali-
mentación humana y del ganado y
como materia prima en la industria de
la pastelería y repostería, incluso para
la obtención de bebidas alcohólicas,
dada su riqueza en sustancias amiláce-
as y azucaradas. Es un cultivo muy
interesante por sus escasas exigencias,
por sus pocos problemas de cultivo y
por la posibilidad de dar buenos rendi-
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mientos en terrenos de mediana cali-
dad o poco preparados.

La producción mundial de batata
alcanza las 110.128.298 toneladas
(2008) (según F.A.O.). Correspon-
diendo la mayoría de la producción a
China. 

el CUltivo del boniato en
espaÑa
España cuenta aproximadamente con
una superficie de 1500 hectáreas y
una producción de unas 25.000 TM
(FAO 2008).

El cultivo del boniato blanco, que fue
muy importante para la nutrición de
la población de la posguerra españo-
la, está ahora en franco receso en
beneficio del de carne calabaza o
amarilla, aunque es cierto que en la
Comunidad Valenciana aún goza de
reconocimiento pues se le cataloga
como “boniato valenciano” o tradicio-
nal. Sin embargo en los mercados
nacionales se impone cada día con
más fuerza los boniatos cuya pulpa es
de color anaranjado pálido y de sabor
considerablemente más dulce.

La principal variedad que se produce
en España es la Californiana (carne
roja/pulpa anaranjada) y alcanza a
ocupar un 95% del total de varieda-

des. Procedente de California, se
caracteriza por el grosor de su tallo,
los tubérculos son de tamaño medio,
forma globosa y alargada, y color roji-
zo pálido de piel. Otras variedades de
importancia son Beauregard; Jewel;
Jasper; Violeta; Georgia; Eland y Cen-
tennial.

el CUltivo del boniato en la
ComUnitat valenCiana
En la Comunidad Valenciana se culti-
van unas 1500 ha. de boniato. Aun-
que se trata de un cultivo menor,
sigue siendo importante para un
grupo de agricultores y para la pobla-
ción en general porque el consumo de
pastelillos o dulces de boniato está
profundamente arraigado en la pobla-
ción, especialmente en las Navidades.

El cultivo del boniato era tradicional en
nuestra Comunidad, principalmente
en los municipios de L’ Alcudia, Alginet
y Liria. Otra zona dedicada al cultivo
del boniato (aproximadamente unas
30 has) puede encontrarse en Guar-
damar (Alicante) y hace tan solo unos
pocos años en Torreblanca (Caste-
llón), actualmente en total receso
debido a problemas no definidos. 

Sin embargo se aprecia un ligero
aumento del interés en su cultivo en
otras zonas de huerta valenciana por
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la falta de alternativas hortícolas oca-
sionadas por la problemática de nue-
vas plagas como la tuta en tomate, la
prohibición del uso de algunos pesti-
cidas y por la facilidad y escasos
medios necesarios para llevar a cabo
este cultivo sin olvidarnos del impul-
so que la administración (IVIA) ha
permitido al sanear el material vege-
tal de partida lo que otorga al cultivo
una producción y calidad que se
había perdido y que ocasiono, en
parte, su erradicación de nuestras
huertas. 

La mayor parte de la producción se
dedica para la fabricación de pasta
dulce, en la industria, que se envasa
y se expende en conserva para
repostería o se dedica a la industria
turronera.

Este cultivo, aparte de su dulce y tra-
dicional utilización, constituye una
muy buena alternativa agrícola, en su
doble vertiente económica y social, en
nuestra zona naranjera.

Composición química:
Agua 74%.
Hidratos de carbono 21, 5% (fibra 1,
2%).Lípidos 0, 2%
Proteínas 1, 2%
Sodio 41 mg/100 g
Potasio 385 mg/100 g
Fósforo 55 mg/100 g
Calcio 22 mg/100 g
Hierro 1 mg/100 g
Vitamina C 25 mg/100 g
Vitamina A 667UI/100 mg
Vitamina B1 0, 1 mg/100 g
Vitamina B2 0, 06 mg/100 g
Vitamina B3 52 microgramos/100 g

multiplicación
La reproducción por medio de semi-
llas apenas se practica, ya que sus flo-
res fructifican mal y los granos son
tardíos en desarrollar toda la planta.
No garantiza plantas de calidad y sólo
se emplea en mejora genética para la
obtención de nuevas variedades.

La multiplicación por tubérculos o raí-
ces da muy buena producción y se
realiza cuando no se dispone de
ramas suficientes.



La multiplicación vegetativa es la más
empleada. Se realiza en viveros o
planteles protegidos, entre los meses
de febrero y marzo. En un metro cua-
drado de plantel suelen emplearse
unos 10 Kg. de tubérculos que pro-
ducen alrededor de 1.500 esquejes
enraizados, que son transplantados
al terreno definitivo en el periodo de
abril-junio. También es muy común el
empleo de ramas o de estaquillas
herbáceas o puntas de 30-35 cm. de
longitud con tres o cuatro hojas que
se trasladan sin enraizar al terreno
definitivo.

variedades más cultivadas en la
Comunidad valenciana
Encontramos una gran variabilidad
dentro del cultivo de esta hortícola,
ofreciendo una amplia gama de posi-
bilidades y de especializaciones en su
utilización. A continuación exponemos
algunas de estas variedades o varie-
dad-población ya que solo se multipli-
can por métodos vegetativos (esque-
jes) de las más importantes cultivadas
en nuestras zonas.

Dentro del denominado “Boniato
blanco”, a veces los cultivadores dis-
tinguen el llamado “Blanco tempra-
no” que fue muy utilizado antigua-
mente y en la posguerra Española, es
el más requerido por la industria. El
“Blanco rastrero o el de Alginet” pro-
piamente dicho, muy productivo y
apreciado por los consumidores y la
industria por sus cualidades organo-
lépticas. El “Blanco de aguja”, deno-
minado así por el aspecto que pre-
senta su crecimiento, ya que en lugar
de tener brotaciones rastreras, sus
brotes tienen un porte más erguido.

Boniato denominado “Híbrido”, de
hoja palmeada, utilizado en la indus-
tria turronera mezclado con el Blanco,
anteriormente citado.

Boniato “Amarillo”, similar al Blanco
pero de carne amarilla o ligeramente
anaranjada, y que se utiliza tanto para
consumo en fresco como en pastelera.

El denominado “Rojo de California” y
“Rojo de Mallorca” que presentan una
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coloración que los define y se dedica
para el consumo en fresco. Hoy en día
es casi el más cultivado siendo tam-
bién importado.

La variedad que más se cultivaba en la
provincia de Valencia es “Blanco de
Alginet”, bien adaptada a los gustos del
consumidor, ya que el carácter carne
blanca se considera imprescindible para
la doble dedicación, venta al público, en
tiendas y supermercados, para la fabri-
cación de pastelillos y dulces caseros y
a la industria de pasteleria.

En la actualidad el abanico de clones
ha crecido en nuestros campos debi-
do a la importación “ilegal” de mate-
rial vegetal de dudosa procedencia
que algunos cultivadores han traído
de países como Perú, México o Egip-
to, contribuyendo con ello a la disper-
sión de virus y demás enfermedades
que se mantienen latentes en la flora
adventicia afín a dicha especie.

problemática sanitaria del culti-
vo y sus consecuencias.
Hace poco más de 10 años, en otoño
1998, se presenta en el cultivo del
boniato de la zona de Valencia unas
sintomatologías anómalas que influyen
en el desarrollo de las plantas y en su
producción debidas a un complejo
virótico, compuesto, entre otros, por
los virus del Enanismo Clorótico
(SPCSV) y del Moteado Plumoso
(SPFMV) y en muchos casos asociados
a la presencia del Cucumovirus,
Cucumber mosaic virus (CMV) que casi
exterminó la producción de boniato,
reduciéndola en más del 90%.

Estas sintomatologías podemos resu-
mirlas, según el tipo de boniato afec-
tado, de la siguiente forma:

Boniato Blanco: Amarilleo de hojas y
venas, disminución de la superficie
foliar, falta de desarrollo de la planta,
enanismo, mosaico y abullonado,
caída de la hoja, necrosis e incluso
muerte de la planta.

Boniato Rojo: Deformación de hojas y
apuntamiento de las mismas, enanis-
mo, caída de hojas y brotes.

Híbrido: Filiformismo, amarilleo y ena-
nismo.

Esta sintomatología se tradujo, según
información de los propios producto-
res, en pérdidas que alcanzaron el 94
% de la producción.

Ante el problema planteado se
comenzaron los estudios respecto al
diagnóstico de la enfermedad que
afecta a este cultivo, que desde tiem-
po ancestral se había efectuado sin
ningún problema fitosanitario y era
considerado, por lo tanto, por los
agricultores como un cultivo rústico y
sin ninguna problema sanitario desta-
cable.

Por otra parte la enfermedad ha lle-
vado a la casi desaparición de selec-
ciones de boniato de las cuales que-
dan muy pocas plantas que necesitan
urgentemente ser recuperadas
mediante la eliminación de la enfer-
medad por el método más adecuado.

Con estos antecedentes se prevé que
no se puede cubrir ni el 1 % de las
necesidades de la industria, sin contar
el consumo en fresco. Por otro lado, e
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indudablemente ligado a lo anterior,
los precios de este producto han
comenzado a subir incrementándose
la importaciones de terceros países.

diagnóstico de la enfermedad
En el Laboratorio de Virología de la
Unidad docente de Patología Vegetal
de la Universidad Politécnica de
Valencia, se analizaron diversas
muestras procedentes de campos
infectados que mostraban sintomato-
logías como las descritas anterior-
mente. Los resultados fueron conclu-
yentes y de forma consistente se
detectó la presencia de un Potyvirus
denominado Sweet potato feathery
mottle virus (SPFMV) asociado en la
mayor parte de las muestras a la pre-
sencia del Cucumovirus, Cucumber
mosaic virus (CMV). Estos resultados
fueron comprobados en el Laborato-
rio del Dr. Nome del INTA de Argenti-
na, de reconocido prestigio en virosis
de batata. 

Características de la virosis citada
Se trata de un virus, el SPFMV, fle-
xuoso de 850 nm aproximadamente
de longitud, transmitido por pulgones
de forma no persistente, estando
citados en los trabajos consultados el
Myzus persicae y el Aphis gossypii
como más eficaces. Están descritas
como plantas hospedadoras, y pare-

erradicación de la virosis. Debe evi-
tarse la importación de material vege-
tal de otros países de forma incontro-
lada para evitar que este hecho vuel-
va a repetirse con otra posible enfer-
medad.

El primer paso consistió en la obten-
ción de material libre de virus y
siguiendo los estudios de otros paí-
ses que nos han precedido en este
problema, mediante el cultivo de
meristemos o ápices, teniendo en
cuenta que en el campo tendremos
una reinfección del material cada
cierto tiempo.

Las plantas seleccionadas se multipli-
caron mediante micropropagación “in
vitro” para sanear y clonar este mate-
rial, previo tratamiento por termote-
rapia, que aseguró la limpieza del
material vegetal y la ausencia de la
virosis descrita. Las plantas así obte-
nidas y aclimatadas constituyeron un
grupo de plantas madre situadas en
un invernadero con bancadas aisladas
mediante malla antipulgón con las
medidas de aislamiento y controles
adecuados al caso. 

De estas plantas se obtuvieron los
esquejes, ya libres de enfermedad,
que se han estado distribuyendo
entre los interesados, tanto semilleros
como agricultores desde el año 2001.

beneficios del proyecto
Por causa de las virosis ha llegado a
perderse en estos años pasados más
del 90 % de la producción de boniato
en la Comunidad Valenciana.

La industria de pastelería y turrón se
ve obligada a importar el producto de
otros países, reduciéndose, de este
modo las opciones de cultivo para los
agricultores de La Ribera y de la Vega
Baja. Las importaciones, además
aumentan el riesgo de nuevas conta-
minaciones viróticas.
Este proyecto permitirá recuperar
una actividad económica que casi se
había perdido y mantener un cultivo
tradicional, básico para la fabricación
de alguno de los productos más
importantes de nuestra gastronomía.

ce solo limitada a ellas, plantas per-
tenecientes a la familia de las Con-
volvuláceas.

El virus, según los resultados obteni-
dos en el laboratorio de diagnóstico,
no parece distribuirse uniformemente
dentro de la planta.

La asociación con el virus del mosai-
co del pepino en la mayor parte de
los casos analizados es un hecho que
también se cita en la bibliografía con-
sultada, sin que se encuentre en este
hecho un efecto sinérgico.

Este virus se encuentra citado afec-
tando a batata en diferentes países,
tal como: Brasil, Argentina, Taiwán,
Japón, Egipto, Uganda, Nigeria y
diversos países africanos, entre otros.

plan de actuación
Dadas las características del cultivo
de reproducción vegetativa y las
características del virus, el plantea-
miento de erradicación de la enfer-
medad debe ser planteada de una
forma global.

Algunos cultivadores de esta hortíco-
la transmitieron a las administracio-
nes competentes en su día, su preo-
cupación y pidieron que se tomaran
las medidas oportunas dirigidas a la
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actuaciones por parte del ivia
El IVIA (Instituto Valenciano de
Investigaciones Agrarias) recibió
una selección de boniatos proceden-
tes de agricultores de casi toda la
Comunidad interesados en mante-
ner el cultivo, en total 9 entradas,
que se analizaron por parte del
departamento de Virología y se pro-
cedió a su saneamiento en el depar-
tamento de Cultivo de Tejidos. Una
vez obtenidas las primeras plantas
se confiaron al departamento de
Horticultura para su verificación,
aclimatación y multiplicación. Al
mismo tiempo se vienen realizando
testajes con plantas indicadoras
para el control de posibles reinfec-
ciones.

listado y nomenclatura asignada
a las entradas:
Los boniatos vinieron con algunos
nombres en las etiquetas, segura-
mente designados así en su lugar de
origen y podrían diferir a como se los
conoce en otra parte, por otro lado
nosotros optamos por asignarles un
código

Clon 1 Italiano blanco.
Clon 2 Blanco rastrero. Variedad  

muy apreciada por la indus-
tria.

Clon 3 Piel roja, pulpa blanca. Se 
destina a venta en fresco.

Clon 4 Blanco rastrero o Blanco de 
Alginet.

Clon 5 Blanco de aguja. Similar al 
rastrero pero con brotes 
erguidos.

Clon 6 Hibrido. De hoja palmeada.
Clon 7 Rojo de Mallorca. Se destina

a venta en fresco.
Clon 8 Alejandría
Clon 9 Amarillo. Similar al blanco 

pero de carne amarilla.
distribución de plantas libres de
virus

A partir de entonces, el Departamen-
to de Horticultura del IVIA inició un
proceso de multiplicación del mate-
rial vegetal de las variedades usual-
mente más  cultivadas en esta
Comunidad, en especial cultivares o
clones de carne blanca.

Desde 2001 ya se dispone de mate-
rial vegetal saneado, que se distribu-
ye entre los semilleros hortícolas o a
los agricultores que lo solicitan. Aun-
que nuestras instalaciones son
pequeñas y la producción de plantas
madres libres de virus es baja, con lo
que hemos tenido algún problema
este año 2009 dada la mayor
demanda habida, actualmente sumi-
nistramos a los agricultores y viveris-
tas que lo solicitan unas 2500 plan-
tas de Blanco de Alginet y unas 500
de Cip4. 

También estamos entregando plantas
a los campos de ensayo y centros ofi-
ciales que lo solicitan. Nuestra máxi-
ma producción, dados los medios, es
de unas 2000 o 3000 plantas al año.

método de producción clásica de
planta de boniato
Normalmente y hasta la aparición de
las virosis, de los boniatos obtenidos
de cada año se guardaban tubérculos
para la siembra del año siguiente en
condiciones de oscuridad y tempera-
tura fresca. Se plantaban en vivero
en primavera, cortándose ramas o
brotes en Junio-Julio, pasando a
campo definitivo, donde se desarrolla
el cultivo hasta Octubre-Noviembre y
Diciembre que se realiza la recolec-
ción.

Actualmente este sistema solo se
puede realizar partiendo de plantas
que no hayan pasado por cultivo nor-
mal y procedentes de plantas madres
libres de virus cultivadas en protec-
ciones de malla antipulgón, o como
mucho, y para abaratar costes proce-
dentes de plantas cultivadas durante
un año y seleccionadas como sanas,
aunque esto no garantiza la sanidad
del material obtenido y tan solo se
recomendaría en el primer año ya que
seguramente el segundo año la rein-
festación es segura.

producción y mantenimiento de
plantas madres y esquejes
Es importante tener en cuenta que
para evitar la transmisión de virosis
es necesario impedir el acceso de
insectos, especialmente de pulgón y

mosca banca, a las plantas, durante
todo el proceso de multiplicación. 

Las plantas madres después de los
testajes correspondientes, se mantie-
nen en un invernadero acondicionado
y protegido  y cuando se inicie su cre-
cimiento vegetativo a principios de
primavera se obtendrá el material de
multiplicación (esquejes).

Uno de los puntos más importantes
en todo el sistema consiste en encon-
trar la manera de obtener grande
cantidades de plantas en el mínimo
espacio y tiempo para lo cual se llevó
a cabo una serie de pruebas. 

tipos de esquejes:
Tradicional. Brote Terminal de 20 –25
cm de longitud, algo endurecido en su
parte inferior, que se planta sin enrai-
zar en el terreno definitivo, enterran-
do dos nudos o más.

Brote Terminal enraizado. Al extremo
de una rama, de 5–10 cm. de longitud,
se le retiran las dos o tres hojas infe-
riores y se clava en el alveolo de una
bandeja de 104, rellena de sustrato
comercial y previamente regada.
Cuando la bandeja está completa se
lleva a un invernadero con cubierta de
lámina o malla, según el tiempo,
donde se mantenga una temperatura
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de 20-30 ºC. La bandeja se cubre con
polipropileno no tejido para mantener
una alta humedad relativa. Se debe
evitar la insolación directa durante los
primeros días. A los 10-15 días, los
brotes ya enraizados pueden extraerse
con cepellón, listos para plantar.

Esqueje intermedio enraizado. A un
trozo de tallo intermedio, con dos o
tres nudos, se le deja sólo la hoja del
nudo superior y se clava en el sustra-
to de una bandeja, como se ha indi-
cado en el apartado anterior. En el
mismo período de 10-15 días está
listo para plantar.

incorporación de nuevo material
vegetal a la colección mantenida
en el ivia
Del Centro Internacional de la Papa
(CIP) en Lima (Perú), nos enviaron
una colección de variedades de carne
blanca, procedentes de todo el
mundo, que hemos ensayado en
nuestras condiciones, por si podrían
sustituir con ventaja a las tradicional-
mente cultivadas en esta Comunidad.

Algunas de ellas, Sumor (USA),
ST.87030 y Papota (Perú) y Caplina
(P. Rico), fueron catalogadas como
resistentes a nematodos (Meloidogy-
ne) y TIS 3290 (Nigeria) ha sido reco-
nocida como tal en el Centro de Cien-
cias Medioambientales del Mediterrá-
neo (CSIC) por el Dr. Bello. 

Otras variedades, obtenidas del pro-
pio CIP, tales como 199043.4, que
nosotros conocemos como CIP-4, son
tolerantes o medianamente resisten-
tes. Este carácter de resistencia a
nematodos las hace especialmente
interesantes para su inclusión en la
rotación con otros cultivos.

De todas estas variedades, en los
experimentos de comparación realiza-
dos en el IVIA, tenemos como más
interesantes, Blanco de Alginet, que
es la más cultivada por los agriculto-
res de Valencia, Sumor, por su resis-
tencia a nematodos y buena produc-
tividad y CIP-4, mucho más producti-
va y precoz que las anteriores, aun-
que tiene un defecto importante: el
tamaño de su raíz es excesivo para lo

acostumbrado en la venta en tiendas;
normalmente más de un 50 % de  la
cosecha está constituida por raíces de
más de 750 g.  A pesar de todo y pen-
sando en la dedicación a industria,
consideramos que es una variedad
muy interesante.  

mejora de Ciclos de cultivo
Aparte de los experimentos de com-
paración de variedades, hemos tra-
bajado en la ampliación o flexibiliza-
ción del ciclo de cultivo, tratando de
adaptarlo a diversas combinaciones
en la rotación.  Hemos hecho plan-
taciones desde abril hasta julio y
recolecciones desde finales de julio
hasta noviembre, teniendo siempre
una producción aceptable o muy
buena con alguna de las variedades;
si el ciclo es muy corto, se ha de uti-
lizar CIP-4, la más rápida en hacer
tubérculo.  

Hemos visto que la producción está
correlacionada con la acumulación de
grados-día, por encima de 12º C
(suma de temperatura media diaria
menos 12).  Hay ya una producción
estimable, con la variedad CIP-4, a los
1000º día (finales de julio, con planta-
ción a principios de abril) y aumenta
progresivamente hasta noviembre
(casi 2000º día).

El período favorable, en nuestras con-
diciones, para el cultivo del boniato,
cuando se produce un apreciable
aumento diario en la acumulación de
grados-día a más de 12º C, es entre
mediados de abril y finales de octubre.  

Más tarde de esta fecha el boniato
puede estar “almacenado” en el
suelo pero difícilmente estará
aumentando su producción. Planta-
ciones anteriores a mediados de abril
tampoco repercuten en adelanto o
aumento de la cosecha.

mejora de técnicas culturales
Se han realizado experimentos diver-
sos, tratando de mejorar las técnicas
culturales: marcos de plantación,
métodos de reproducción (brotes o
esqueje enraizado) y también de sis-
temas de protección, para adelantar
la fecha de recolección, teniendo ya
una producción interesante.  

El acolchado, con plástico transparen-
te o negro, supone una cierta ventaja
sobre el suelo desnudo pero tiene el
inconveniente de que se ha de retirar
el plástico antes de la recolección y
después de destruir la parte aérea de
la planta, lo que supone una tarea
costosa.  De más fácil manejo y resul-
tados similares es el empleo de
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cubierta flotante de polipropileno no
tejido.  Se coloca y retira con facilidad
y también aumenta la cosecha en
recolección temprana.

nuevos usos del boniato
En los países de más implantación se
están barajando nuevas posibilida-
des en la producción y utilización de
la batata, comenzando con ambicio-
sos programas de mejora para
aumentar las producciones y calida-
des o para aumentar el valor añadi-
do de los productos. Vemos por
ejemplo las siguientes posibles
dobles funciones:

Interesante podría ser su dedicación
a la fabricación de biocombustibles o
plásticos biodegradables y plásticos
para automóviles ya que el boniato es
un gran productor de almidón a coste
reducido.

Para aliviar la deficiencia de Vitamina
A: Como parte del Programa VITA A
(Vitamina A para África), desde el
año 2001 se introdujeron variedades
de batata anaranjado en países del
continente africano y se lograron
notables avances en las regiones de
prueba. Según informes proporciona-
dos por las Naciones Unidas, en el
Subsahara (África) existen por lo

menos unos tres millones de meno-
res con deficiencia de esta vitamina.

También se están comprobando, en
especial en Japón, sus usos para:

Reducción del Colesterol y Diabetes.
Control de hipertensión
Hojuelas -Chips- fritas
Antioxidantes naturales: Se busca
obtener clones con piel de intenso

color morado, y pulpa anaranjada o
morada pues los pigmentos allí pre-
sentes, como los carotenoides que
dan coloración anaranjada, y las anto-
cianinas que dan el morado, son
poderosos antioxidantes que benefi-
cian la salud humana. 

Conclusiones
El boniato es, por ahora, un cultivo
modesto en la Comunidad Valencia-
na, pero creemos que muy interesan-
te y prometedor. 

El consumo probablemente crecerá
debido al aumento de la población de
personas procedentes de países lati-
noamericanos donde el boniato es un
alimento común y también la  indus-
trialización para pastelería parece un
destino prometedor. 

Las variedades con resistencia a
nematodos podrían perfectamente
servir a los agricultores que hacen cul-
tivo ecológico, para incluirlas en la
rotación.

Deberíamos apostar por su futuro
como un cultivo más dentro de nues-
tras rotaciones y no dejar perder algo
tan tradicional en nuestras tierras y
con posibilidades de aportar unos
ingresos extra con realmente pocos
gastos de plantación y mantenimiento. 
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La societat valenciana parla del camp i del seu futur

PERSONATGES DE LA SOCIETAT VALENCIANA // “El camp és vida: fes-lo teu”

El CAMP ÉS VIDA: FES-LO TEU és una campanya de sensibi-
lització que està realitzant LA UNIÓ DE LLAURADORS I RAMA-
DERS; se sent identificat amb el missatge? Què representa
l’agricultura i els llauradors per a vostè?

Neus Carañana: Com que jo vaig nàixer a Sollana, un poble
principalment agrícola de la Ribera Baixa i sóc de família de
llauradors, conec per referències la problemàtica de l’agricul-
tura i dels treballadors del camp. Totes aquelles persones que
estan directament relacionades amb la terra, com aquelles que
no ho estan tant, han de prendre consciència de què precisa-
ment tots hem de sentir-nos identificats amb el missatge de la
campanya, ja que El Camp és Vida per la senzilla raó de què
l’agricultura produïx la primera matèria, els productes que són
necessaris per a la nostra alimentació, un dret fonamental i in-
dispensable per a l’ésser humà.  

Albert Ortega: Sí,estic identificat amb el missatge, pense que
la terra i les persones estem totalment lligades i fins que no ho
comprenga'm no aprofitarem al cent per cent les possibilitats
tan grans que ens ofereix el camp.

Com pot trobar l’agricultura el seu dinamisme? Està en perill
d’extinció?

Neus Carañana:  Actualment és molt difícil competir amb pro-
ductes tradicionals donada la gran competència que existeix a
nivell mundial. Per tant, els nostres llauradors haurien d’atrevir-
se a deixar els cultius o varietats tradicionals i mamprendre d’al-
tres d’alt valor afegit que resultaren més rendibles, com ara,
productes ecològics o varietats que aporten un plus de quali-
tat, com per exemple, l’arròs Bomba.

Així mateix, s’haurien de modernitzar les estructures producti-
ves i també potenciar les cooperatives agrícoles i que foren re-
alment efectives per a poder enfrontar-se a la competitivitat
exterior. 

Albert Ortega: Per a mi l'agricultura i els llauradors són una
part molt important de la meua vida; de xicotet jugava a l'an-
dana del meu avi plena d'eines del camp i això fa que tot forme

part del meu paisatge, anava al camp amb mon tio i el meu avi;
sempre he tingut present que el camp era la forma de vida de
molta gent, de fet ara em done compte que no és tan diferent
a la vida del músic, sempre estem pendents del temps per anar
a treballar.

El dinamisme de l'agricultura crec que passa per l'educació a
les escoles i a les cases; crec que si els nostres fills entenen
que el camp és d'on mengen i que això és el que són, quan si-
guen grans ho tindran més en compte i d'aquesta manera no
s'extingirà, ja que les pròximes generacions adultes seran cons-
cients de la importància del camp i l'agricultura.

Què demanaria a les administracions i a la societat; què cal fer
per al futur?

Neus Carañana: Pense que les administracions haurien d’a-
gilitar la concesió d’ajudes per a la modernització de les es-
tructures agrícoles, així com facilitar la creació de cooperatives
i canals de comercialització eficients, sense intermediaris. Un
altre aspecte a tindre en compte seria la creació de diferents
indústries de transformació dels productes agrícoles. 

Tanmateix seria molt interessant que promogueren campanyes
publicitàries per tal de conscienciar la societat dels problemes
que afecten l’agricultura i per a donar a conéixer els nostres
productes per tot arreu.

Per altra banda, el consumidor en general, pel propi interés ha
de ser conscient dels problemes que afecten  el camp per tal
de col·laborar i ajudar a resoldre’ls. Hauríem de consumir molt
preferentment productes de la nostra terra perquè a més dels
beneficis econòmics, tots sabem diferenciar una taronja de Va-
lència d’una taronja del Marroc. 

Albert Ortega: Crec que el futur és cultura, educació i respecte
i si l'administració ho entén, no mancaran diners per l'educació
i mestres que ens ensenyen a estimar la terra i les conseqüèn-
cies de no estimar-la.

Neus Carañana compagina l’ensenyament amb
la creació de poemes i històries dirigides al pú-
blic infantil. El seu últim llibre és “El conte del
pardalet” que presenta com a novetat el ser una
edició bilingüe valencià-anglès. En esta edició
tenim també a Albert Bertomeu, que és uns
dels artistes més polifacètics del nostre país.
Podem trobar la seua producció a treballs de
músics com Rafa Xambó o Batà, veure’l als es-
cenaris amb Miquel Gil o Sva-ters, escoltar la
seua música a programes de televisió i, a més,
encara té temps per compondre els seus temes
en solitari. / LLÚCIA LABIÓS
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LA UNIÓ se reúne con el Ministerio para buscar 
soluciones y controlar la proliferación del picudo rojo

PLAGAS// Picudo rojo

Santiago Pascual hizo especial hincapié en la necesidad de
controlar la proliferación del picudo rojo, una plaga que sólo
en 2011 afectó a 7.200 palmeras de la Comunitat Valenciana
y obligó a la destrucción de más de 7.000 ejemplares. 

El responsable de LA UNIÓ de Llauradors en Elche presentó
varias propuestas al Ministerio de Agricultura, entre ellas “la
posibilidad de financiación para los agricultores afectados
por el picudo rojo”, a lo que el Director General del MA-
GRAMA se mostró receptivo. No obstante, “para ello es ne-
cesario un plan serio de control”, especificó. 

Para Santiago Pascual, “Almansa ha sido en todo momento
un hombre tajante y dispuesto a colaborar en la lucha con-
tra el picudo a pesar de los tiempos de crisis que estamos
sufriendo, pero siempre que todos pongamos de nuestra
parte y arrimemos el hombro”.

Otra de las medidas que Santiago Pascual solicitó al Minis-
terio está relacionada con la agilización del proceso de re-
gistro de nuevos tratamientos contra esta plaga, ante lo que
el Ministerio expuso ciertas dificultades, “sobre todo rela-

cionadas con las largas listas de espera actuales que versan
en torno a un par de años para registrar a los agricultores y
que puedan proteger su cosecha”.  No obstante Valentín Al-
mansa propuso como alternativa “un sistema de usos me-
nores para cultivos que no están muy extendidos, mediante
una fórmula más sencilla para tramitar los registros, pero es
necesario que la empresa se informe y presente la docu-
mentación necesaria”. 

Santiago Pascual asegura que “ésta sí sería una opción vá-
lida para agilizar el proceso y no sufrir la interminable lista de
espera, además de evitarse que muchos agricultores pier-
dan toda su cosecha y se infecten un menor número de
ejemplares de palmeras”. 

LA UNIÓ de Llauradors seguirá prestando servicio y ayuda
incondicional a los productores afectados por esta plaga y
además, se compromete a facilitarles todo tipo de informa-
ción al respecto para que puedan aplicar los sistemas pro-
puestos por el Ministerio de Agricultura. 

LA UNIÓ de Llauradors, a través de Santiago Pascual, se-
cretario local en Elche, ha mantenido una reunión re-

cientemente en Madrid con el Director General de Sanidad
de la Producción Agraria del Ministerio de Agricultura, Va-
lentín Almansa, en la que le trasladó la preocupación por la
proliferación de la plaga del picudo rojo en la Comunitat Va-
lenciana y la necesidad de adoptar medidas. En la reunión
participaron también representantes de la Unión de Unio-
nes, con su coordinador general José Manuel de las Heras
al frente. / REDACCIÓN

SEQUÍA // En Utiel-Requena y el Vinalopó

Las últimas lluvias no han paliado la sequía en los
campos de viñas de Utiel-Requena y el Vinalopó

Apesar de que al cierre de esta edición se habían producido
algunos episodios de lluvias, siguen siendo insuficientes

para paliar los efectos de la sequía en las zonas productoras de
vino de la Comunitat Valenciana. / REDACCIÓN

Por eso LA UNIÓ muestra su preocupación por la falta de llu-
vias acumuladas y por los efectos que la sequía ya está te-
niendo en el cultivo de la uva de las zonas productoras de la
Comunitat Valenciana, con especial incidencia en Utiel-Re-
quena y el Vinalopó. El problema se puede ver agravado si
desde estas fechas hasta principios de agosto no llega la llu-
via. Una de las consecuencias más inmediatas ha sido que en
algunas zonas se han debido adelantar en un mes y medio los
riegos de socorro para aquellas parcelas que lo tienen recono-
cido y esto supone que se puedan llegar a triplicar los gastos
energéticos de algunas explotaciones vitivinícolas.

LA UNIÓ asegura que esta ausencia de lluvias implicará una
disminución en la producción de esta campaña que se sumará
a la merma que ya se prevé respecto a la campaña anterior, en
la que hubo una producción de alrededor 292.000 toneladas
de uva en el conjunto de la Comunitat Valenciana.

En este sentido se pueden ver truncadas las expectativas de
mejora de renta que los productores vitivinícolas habían depo-
sitado ante el aumento del valor de la uva como consecuencia
de una mayor demanda y el consiguiente incremento de las ex-
portaciones. Esta mejora en los precios se podría ver frustrada
por un descenso de la producción. LA UNIÓ reclama ante esta
situación que toda la demanda de vino se cubra con vino pro-
ducido en la Comunitat Valenciana y que no se traiga uva de
otras zonas del Estado español, con el objetivo de que la de-
manda exterior de vino valenciano repercuta en el precio de
nuestra uva. 
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La creïlla de temporada baixa el preu en origen fins a un
50% per l’oferta de creïlla francesa

La campanya de la creïlla d’enguany,  amb la primerenca, es va
iniciar a principis de maig. Esta creïlla acostuma a ser molt apre-
ciada pel mercat, ja que pel fet de ser la primera de la tempo-
rada té molta més qualitat que altres creïlles de la resta de l’Estat
espanyol i del món. 

La sorpresa d’enguany ha sigut, segons Ramón Mampel, se-
cretari  general de LA UNIÓ, “que esta creïlla primerenca de
gran qualitat  s’està pagant en origen a uns preus fins a un 50%
més baixos que els de l’any passat”. Mentre que al 2011 el preu
percebut pel productor va ser de 0,18 €/ quilos, enguany s’han
percebut 0,9 €/quilo. A més, LA UNIÓ recorda que el cost de
producció oscil·la entre els 0,12 i els 0,19 €/quilo, segons les
dades del Ministeri d’Agricultura corresponents a 2009. 

La creïlla vella francesa porta ja uns quants mesos en càmeres
de conservació i no té la materixa qualitat ni la frescor ni els va-
lors nutritius de la creïlla nova que s’acaba de recollir. D’una altra
banda, la creïlla vella té una durada curta una vegada es trau de
la càmera de conservació i això no passa amb la creïlla nova,

La creïlla de temporada està baixant el preu en origen en un
50% respecte als preus percebuts l’any passat, que ja van

ser desastrosos, a causa de l’oferta abundant de creïlles velles
provinents de França que comercialitza la gran distribució. Per
a LA UNIÓ esta situació ve a demostrar com actua la gran dis-
tribució sense apostar pel producte local. / REDACCIÓ

HORTALISSES// Preus a la baixa

Els arrossers valencians no han cobrat encara les ajudes
agroambientals de la Unió Europea

Als productors d’arròs valencians els compromisos per a ac-
cedir a estes ajudes els suposa un greu cost que la Unió Eu-
ropea compensa mitjançant este pagament agroambiental.
Tanmateix, el problema és que els costos han sigut més ele-
vats per l’increment de preus del gasoil agrícola, dels fertilit-
zants, l’energia elèctrica, etcètera, cosa que els suposa un
perjudici econòmic elevat.  

LA UNIÓ de Llauradors ha sol·licitat a la Conselleria d’Agricul-
tura que faça un esforç per a abonar ja les ajudes agroam-

bientals que els corresponen als arrossers valencians i que per
estes dates normalment ja les haurien cobrat. / REDACCIÓ

ARRÒS// Ajudes

El retràs en el cobrament de les ajdues ha generat, per tant, un
malestar en el sector. En este sentit, Enric Bellido, responsable
del sector de l’arròs de LA UNIÓ, considera que “els arrossers
estem suportant els costos d’una campanya i el pagament hau-
ria de fer referència a eixa mateixa campanya per a no silatar-se
en el temps”. Bellido és conscient que el termini que marca
Brussel·les per al pagament no acaba al mes de juny però
també creu qude “la Conselleria d’Agricultura hauria de ser sen-
sible cap al sector ja que els increments dels inputs fan més que
necessari el cobrament de les ajudes per al bon funcionament
de l’explotació”.  

Els arrossers complixen any darrer any amb els requisits agro-
ambientals exigits per la Unió Europea, recollits en unes ajudes
per cultiu sostenible de l’arròs en aiguamolls. Estos compromi-
sos s’inclouen en el Programa de Desenvolupament Rural
2007/2013 i es van crear per al manteniment del cultiu de l’arròs
en les zones humides de la Comunitat Valenciana, així com el
manteniment del paisatge d’estes zones tan valuoses per al pa-
trimoni cultural i natural valencià. 

de la mateixa manera, els arrossers, amb la seua activitat, acon-
seguixen que l’arrossar adquirisca un valor ecològic addicional
ja que actúa com a àrea en la qual es desenvolupen procesos
de descontaminació natural; és a dir, actúa com a filtre biològic
i afavorix amb això una millora de la qualitat de les aigües su-
perficials que arriben a esta zona humida a banda d’aconseguir
una protecció de la flora i la fauna dels aiguamolls. 

que pot aguantar diverses setmanes en bones condicions una
vegada es recull. 

Encara i així, la gran distribució preferix comercialitzar la creïlla
vella francesa, que compra entre 0,06 i 0,10 €/ quilo ja envas-
sada per a convertir-la en un producte de reclam. A banda, la
distribució la renta per a donar-li un aspecte de nova i l’etiqueta
també com a creïlla de conservació, terme ambigu que crea
confusió en el consumidor i fomenta la banalització de la creïlla
de temporada. Això suposa, segons LA UNIÓ, “un frau al con-
sumidor i si l’administració permet estes pràctiques abusives en
el nostre mercat, amb quina força legal podran exigir a les au-
toritats de països tercers que vetllen pels nostres productes als
supermercats?” 
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RAMADERIA// Benestar animal

El 85% de les granges de porcí s’adaptaran 
a la normativa de benestar animal

El pròxim 1 de gener, segons estableix la legislació comunità-
ria, les granges productores de porcí han d’estar adaptades

a la normativa de benestar animal per poder exercir l’activitat /
FRANCIS FERRERES

En este sentit, des de LA UNIÓ s’ha elaborat una enquesta entre
les granges de porcí on es conclou que a sis mesos de l’obliga-
ció de tindre les mesures que marca la legislació, un 86% de les
explotacions encara no les han realitzat. D’elles un 89% corres-
ponen a granges on hi ha reproductores i el 83% són explota-
cions exclusivament d’engreix. Tot i això, cal destacar que una
mitjana d’ un 85% de les explotacions de porcí han contestat que
d’ací a final d’any, s’adaptaran a la normativa. En mares, un 12%
afirma que reduirà el número de places per a poder complir la
densitat d’ animals/m2. I un altre 12% de les granges de mares
han pres la decisió de tancar l’explotació.

Davant les noticies d’una possible moratòria en les exigències de
benestar animal, des de la Conselleria d’Agricultura, han confir-
mat que no va haver cap moratòria ja que s’ha disposat d’uns
deu anys per a poder complir amb la legislació. 

En el cas de no tindre adaptada l’explotació a 1 de gener de
2013, no podran entrar-hi animals i els que en eixe moment esti-
guen dins de la granja, no podran anar a escorxadors per a una
posterior exportació de la carn, que és el destí de més del 30%
de la producció de porcí valencià i per a poder exportar és im-
prescindible el compliment de la normativa de benestar animal.
A més a més en mares es prohibirà la pràctica de la inseminació
artificial o de la munta natural i es reduirà el cens de l'explotació
a un màxim de 9 mares.

Des de LA UNIÓ s’està treballant en aconseguir un obertura
d’una línia d’ajudes per als ramaders amb la finalitat de fer front

a la inversió per a adaptar les explotacions de porcí a les mesu-
res exigides.

En esta línia, probablement la Conselleria d’Agricultura obrirà una
convocatòria d’ajudes abans del setembre segons ens han tras-
lladat, ja que al 2011 es van sol·licitar uns 200 expedients per un
import superior al milió d’euros i no es va aprovar cap expedient
en el sector porcí, perquè s’ha donat preferència a les ajudes per
adaptar les explotacions de gallines ponedores a la legislació de
benestar animal. 

Per un altra part, LA UNIÓ s’ha reunit amb la presidenta de la Fe-
deració Valenciana de Municipis i Províncies per a treballar con-
juntament en que els ajuntaments no cobren llicències d’obres ni
cap impost addicional a les granges que tinguen que ampliar la
seua explotació per mantindre l’actual capacitat productiva per
complir amb la normativa de benestar animal. 

RAMADERIA // Empreses

En este sentit, des de LA UNIÓ s’està defensant els interessos
de molts ramaders, majoritàriament productors de porcí, que
s’han vist immersos en un procés concursal al vore com l’em-
presa integradora no els ha pagat pels serveis prestats en la
cria i engreix dels animals, segons establix el contracte. Esta
situació posa de manifest la reivindicació de LA UNIÓ que du-
rant els últims anys ha vingut reclamant un contracte d’integra-
ció en els sectors ramaders que contemplen estes casuístiques
i no deixen desemparat al ramader. 

Des de que LA UNIÓ va tindre coneixement de la possibilitat
d’este procediment concursal, lamentablement confirmat, ha
mantingut contacte amb les zones amb més producció de porcí
per informar i defensar als afectats en tot el procés que ara co-
mença mitjançant la comunicació dels crèdits pendents als

L’empresa integradora Integraciones Ganaderas Valencia-
nas, S.A. ha entrat oficialment en Concurs de Creditors el

passat 7 de juny afectant a nombrosos ramaders valencians.
/ REDACCIÓ

Ingavasa entra en Concurs de Creditors

efectes de la seua inclusió en la llista de creditors i posterior re-
coneixement i classificacions en els termes indicats en la Llei
Concursal.  Coneixedors de les dificultats de cobrar els deutes
pendents per part d’INGAVASA, des de LA UNIÓ es recomana
seguir, al menys, els procediments establerts per recuperar l’IVA
del deute pendent. Per este motiu, es recomana consultar el
més prompte possible en les oficines de LA UNIÓ. 

SECTORS camp valencià
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Amb este acte, LA UNIÓ vol implicar a la societat per a fer força
i centrar l’atenció en este cas també als polítics i a les admi-
nistracions per a què facen complir la normativa existent. Se-
gons Vicent Goterris, delegat provincial de LA UNIÓ a Castelló,
“a Vila-real hi ham 30.000 fanecaes productives de cítrics de
les que es trauen uns 2.000 quilos de taronja aproximadament
i, tot i que el cost per a produir un quilo és de 24 cèntims, el
llaurador en reb 6; per tant, si es fan els càlculs, els llauradors
han de fer front a quasi 11 milions d’euiros per a mantindre la
producció i això és insostenible si es té en compte que altres
agents de la cadena trauen grans beneficis” .

LA UNIÓ en moltes ocasions ha demanat a les administracions
que s’articule un contracte homologat d’obligat compliment tant
per la part productora com per la comercial per a què hi haja
una total transparència en el mercat, tot evitant així l’estafa i l’es-
peculació. Però, a banda, LA UNIÓ demana que s’implante un
preu mínim per a què cobrisca, almenys, els costos de pro-
ducció, un control de les importacions “per a què tot el que
entre complisca la norma”, i a més, reforçar la promoció i el
consum de cítrics valencians. 

El sector citrícola està intentant negociar amb les administra-
cions des de principis d’any, tot i que encara no han obtingut
cap resposta i és per això que, donada la greu situació en què
es troba, este acte ha sigut el principi d’una sèrie d’activitats
i actes reivindicatius que es desenvoluparan en els pròxims
mesos. Així, es preveu que es convoquen assemblees, en les
diferents poblacions citrícoles, s’enviaran mocions de suport
als ajuntaments, als qui es demanarà que pengen pancartes
als seus balcons com a mostra de suport al sector cirícola i,
en concret, a Vila-real es continuarà convocant asiduament
este acte.

En edicions anteriors de CAMP VALENCIÀ ja s’ha informat que
un estudi de LA UNIÓ revela que els citricultors valencians van
deixar d’ingressar 222 milions d’euros a causa de la baixada
de preus que reben any darrere any per les seues produccions.
A això se suma que les liquidacions estan per terra i s’estan
abandonant moltes explotacions. 

Segons Goterris, “mentre estem esperant que les administra-
cions reaccionen, els productors continuarem tractant de posi-
cionar-nos en este tira i afluixa fent ús del diàleg i dels nostres
recursos reivindicatius; del diàleg i de la negociació per a rei-
vindicar la nostra dignitat com a professionals, al carrer, amb
l’objectiu de tractar d’evitar l’ostracisme. 

LA UNIÓ de Llauradors va convocar, junt amb Fepac, un
acte de protesta a Vila-real baix el lema “Preus justos per a

la taronja”, per a exigir a les administracions públiques la re-
cerca de solucions per a pal·liar la crisi dels productors de cí-
trics davant els presus irrisoris que estan percebent en esta
campaña . / REDACCIÓN

Sumari

• LA UNIÓ D’ALBERIC VISITA EL CULTIU DE
LA MAGRANA A ELX JUNT AMB
RESPONSABLES DE LA UNIÓ DEL
VINALOPÓ

• JORNADAS DE LA UNIÓN DE UNIONES

LA UNIÓ i Fepac exigixen millores per a la citricultura 
en un acte reivindicatiu a Vila-real

CÍTRICS // Rendibilitat
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Disculpeu que insistisca novament en el tema dels cítrics,
però no em queda una altra. És tan important per a nosal-
tres, per als citricultors de Castelló que les coses canvien
que no veig un altre discurs possible que opinar sobre allò
que ens toca de prop, especialment als professionals agra-
ris. Però  encara hi ha més fronts oberts.

Però en esta ocasió, repetisc, toca parlar de la crítica situa-
ció que estan patint els productors de cítrics i les possibles
mesures de pressió a impulsar per a defensar els seus in-
teressos. Pressió, sí, d’això es tracta, perquè a veure si
d’una vegada per totes l’Administració es posa les piles per
a abordar la problemàtica del sector citrícola de la Comuni-
tat, en general, i de les comarques de Castelló, en particu-
lar, per a què el citricultor puga seguir cultivant.  

Després que la campanya citrícola haja derivat en una de
les de pitjors resultats (els preus són cada vegada any que
passa pitjors)- semblava que,  després de la insistència de
les organitzacions agràries, ha sigut possible reunir-se al
voltant d’una taula reivindicativa entre les parts per tal d’a-
nalitzar la realitat del sector, les peculiaritats de la campanya
tancada i el futur que li depara al sector. Però, clar, de ve-
gades, -la majoria de les vegades-, no és tot or el que lluïx
i on un dia va haver-hi esperança d’acostament de postures,
enguany hi ha desesperança i desesperació perquè no s’a-
vança ni es concreta res.  

Les liquidacions, per terra i l’abandonament del camps, a
l’ordre del dia. Estes són algunes de les circumstàncies
que fan augmentar el risc d’incendis, que per cert ja estan
presents en la geografia de les comarques de Castelló;
però és que, a més, remata la situació, l’evolució del con-
sum, que bé podríem dir, sense por a equivocar-nos, que
ha patit un greu retrocés perquè no es fa promoció del nos-
tre producte estrella i en els mercats, tant interns com ex-
terns, hi ha cítrics d’altres països i fruites dels llocs més
remots que se’ns puguen acudir. 

Tinc la sensació que l’Administració autonòmica s’ha regit
per la inèrcia, ha posat sobre la taula mesures per a eixir del
pas, ha fet un brindis al Sol per a què els productors ens
creguérem les seues intencions, però de tot això no es
poden extraure conclusions que beneficien als productors
citrícoles. 

S’han posat molts impediments en les taules reivindicatives
a l’hora d’arribar a acords per part del comerç privat. Per
això estem com estem, enfadadíssims, disposats a lluitar
per la nostra dignitat i pel nostre treball i disposats a de-
mostrar que no servixen de res les mesures que pretén
posar en marxa l’administració, mentre no es legisle en con-
dicions el contracte de compravenda del sector, mentre no
hi haja rigor en l’aplicació de les mesures de controls ho-
mologats, mentre no es donen les dades de campanya que
es preveuen maquillar, etcètera, etcètera. 

I mentre, els productors seguirem tractant de posicionar-nos
en este tira i afluixa fent ús del diàleg i dels nostres recursos
reivindicatius; del diàleg i de la negociació per a reivindicar
la nostra dignitat com a professionals, al carrer, amb l’ob-
jectiu de tractar d’evitar l’ostracisme.  

Desesperança citrícola
TRIBUNA // Vicent Goterris. Delegat Provincial de LA UNIÓ de Castelló

LA UNIÓ le asesora para registrar las balsas de riego
INGENIERÍA RURAL// Registro de balsas de riego

El objetivo no es otro que el de registrar la relación de balsas
existentes para tener un mayor control de la seguridad de las
mismas. En este sentido, todas aquellas balsas de riego que
tengan una capacidad superior a 100.000 m3 o una altura de
más de 5 metros deberán presentar los datos técnicos de las
mismas, así como, planos que permitan su fácil localización,
para proceder a su inscripción en el registro.

Para la identificación de la balsa se piden datos como el año de
construcción o rehabilitación y localización por coordenadas
UTM. Los datos técnicos se basan en la obtención de alturas,
taludes, medida de longitudes de coronación y capacidad de
almacenamiento, impermeabilización, etc. entre otros datos.

En LA UNIÓ estamos a su disposición para realizar esta ges-
tión, así como obtener los datos técnicos y elaborar los planos
necesarios. 

Si desea más información o un presupuesto detallado,
puede acudir a la oficina de LA UNIÓ más próxima a su
domicilio o contactar con el Departamento de Ingeniería
Rural de LA UNIÓ (Carlos Parrado: 96 353 00 36  cpa-
rrado@launio.org)

Desde el pasado 29 de mayo de 2012 es obligatorio que la
totalidad de balsas de riego que superen los requisitos es-

tablecidos por la Conselleria de Agricultura, Pesca, Alimenta-
ción y Agua, se inscriban en el Registro de de Balsas de Riego
de la Comunitat Valenciana. / C. PARRADO

camp valenciàAL DIA



· nº 206· juny 201220

camp valenciàAL DIA

LA UNIÓ de la Ribera Alta visita el cultiu de la magrana 
a Elx junt amb responsables de LA UNIÓ del Vinalopó

A Elx es concentra el 95% de la producció de magrana de tot
l’Estat espanyol; és un cultiu en expansió i pot ser una solució
a donar el pas a cultivar altres productes. Per això, José Carlos
Martínez, secretari comarcal de la LA UNIÓ de la Ribera Alta,
creu que l’objectiu de la visita “és aprendre quines possibilitats
tenim per a plantar, i donar-li diversitat de cultiu a la comarca
aprofitant també el clima que tenim”. 

Al voltant de 80 llauradors de LA UNIÓ de la Ribera, majori-
tàriament d’Alberic s’han desplaçat recentment a Elx per a

conèixer in situ el cultiu de la magrana, acompanyats per gent
de l’organització del Vinalopó. Els productors de la Ribera,
després de les gelades i la crisi de rendibilitat en cítrics, bus-
quen alternatives de cultiu. / REDACCIÓ

LA UNIÓ presenta mocions als Ajuntaments de l’Horta 
en defensa del sector de la xufa

La Sectorial de la Xufa de LA UNIÓ va acordar iniciar accions
en defensa d’este sector fonamental per a l’Horta, tant des

del punt de vista econòmic com social, mediambiental i pai-
satgístic de l’entrada nord de la ciutat de València . / REDACCIÓ

ACTOS // En Elche

XUFA // Mocions als ajuntaments

El cultiu de la xufa a la comarca de l’Horta Nord és una activi-
tat econòmica de la que viuen directament unes 370 famílies,
generant ocupació i riquesa per a la zona. Però, per un altra, és
un cultiu generador d’externalitats positives per al conjunt de la
societat, com és la conservació d’un paisatge i d’un medi am-
bient característic de l’Horta.

Actualment, més enllà de la crisi econòmica generalitzada que
també està colpint l’economia dels productors de xufa, el sec-
tor està sofrint dos problemàtiques que estan ofegant als pro-
ductors. 

Per una part, s’està detectant un increment d’importacions de
xufes foranies, que la immensa majoria entren en la Unió Euro-
pea per a elaborar orxata però que el seu destí fonamental és
la de ser llavor. Fet que es realitza sense el corresponent pas-
saport fitosanitari que garanteix que entra amb totes les garan-
ties sanitàries. Una de les conseqüències és que ja s’observa
presència de xufes importades en els camps on no es volen
plantar, per l’efecte contaminació. 

Per un altra part, el mercat s’està inundant d’orxata envasada
on en l’etiqueta figura “Elaborada en Valencia” i que no està
emparada pel Consell Regulador de la Denominació d’Origen

“Xufa de València”. Esta pràctica suposa un engany al consu-
midor, que compra l’orxata confiant en que la xufa és de Va-
lència però que, en cap cas, hi ha constància que la xufa siga
autòctona. 

Amb estos arguments, LA UNIÓ ha demanat informació al Go-
vern de l’estat i a la Conselleria d’Agricultura sobre el nivell
d’inspeccions i control sobre les xufes importades i les exigèn-
cies en l’etiquetatge de l’orxata.  I, al mateix temps, s’ha enviat
una proposta de moció als 16 ajuntaments de l’àmbit de la De-
nominació d’Origen per que donen suport a l’establiment de
mesures que eviten un enfonsament del sector per este dos
causes.   
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LA UNIÓN // Jornadas

Jornadas de Dinamización
en zonas rurales y en 
agricultura ecológica 
de la Unión de Uniones

Con una presencia mayoritaria de mujeres vinculadas a ac-
tividades en el medio rural, La Unión de Uniones ha cele-

brado una jornada en la que se ha realizado un pormenorizado
análisis de la situación del medio rural en España y las  posi-
bilidades de mejora real. En este sentido, según el coordina-
dor de la Unión de Uniones, José Manuel de las Heras, “la
distinta situación de los municipios rurales a lo largo del terri-
torio del Estado, no impide sin embargo el mantenimiento de
un denominador común: el envejecimiento y masculinización
de la población y una falta de infraestructuras y servicios que
debe continuar corrigiéndose, hasta llegar a una igualdad real
con el resto de los ciudadanos. Otra de las Jornadas plante-
adas fue la de Agricultura Ecológica, en la que se trató la si-
tuación del sector, sus factores determinantes y las técnicas
más comunes, además de presentar la problemática existente
con la comercialización de productos. 

LA UNIÓ, a les Fires de les
comarques de Castelló

FIRES // A Castelló

LA UNIÓ continua participant a  les Fires de la Comunitat i en
les darreres jornades ha estat present a les Fires de la Sal-

zadella, Toràs, Viver i Alcalà de Xivert, on ha col·laborat en di-
fondre les produccions agràries de la zona. 

LA UNIÓ
a les
xarxes 
socials  @UnioLlauradors

 www.facebook.com/launiodellauradors
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Tast de cervesa ecològica 
d’Agullent 
a puntdesabor.com

puntdesabor.com // Cervesa ecològica a la tenda

Un nou Tast de puntdesabor.com ha tingut lloc a la tenda amb
la cervesa ecològica de Bodegas Artesanas, d’Agullent (la

Vall d’Albaida). És una cervesa artesana sense filtrar ni pasteu-
ritzar amb ingredients provinents d'Agricultura Ecològica. Con-
serva el llevat a l'envàs que realitza una darrera fermentació en
botella; el gas carbònic és totalment natural i conté una major
complexitat d’aromes. Té un color daurat intens. La seua deli-
cada aroma a llúpol que aporta tocs florals i una mica especiats,
es combina amb la intensitat que aporten els diferents tipus de
malt d'ordi per oferir un cos redó, molt agradable al paladar que,
sense dubte, convida a seguir gaudint d'un altre glop. Veniu a
tastar-la, és un producte de proximitat, de la nostra terra. 

Ingrid Lafita, guanyadora
del concurs
a puntdesabor.com

Recentment ha visitat puntdesabor.com el diputat de desen-
volupament rural de la província de Castelló, Domingo

Giner, que va estar acompanyat per Ramón Mampel, secretari
general de LA UNIÓ i per Vicent Goterris, delegat de LA UNIÓ
de Castelló. 

Íngrid Lafita ha estat la guanyadora de la promoció que va en-
cetar puntdesabor.com, el projecte de productes ecològics

de LA UNIÓ de Llauradors. Íngrid ha recollit els seus productes
a la tenda i la seua aposta pel nostre projecte saludable té els
seus fruits. Ara li toca gaudir dels mateixos. 

CONCURS// A puntdesabor.com

Visita de Domingo Giner 
a la tenda de LA UNIÓ

Una edició més del Concurs de Gossos de Rabera ha tingut
lloc a Ares del Maestrat, els dies 16 i 17 de juny, l’única

competició d’estes característiques que se celebra a la Comu-
nitat Valenciana, que possibilita l’existència de diverses mane-
res de comunicar-se amb els gossos. 

LA UNIÓ col·labora amb el 
Concurs de Gossos 
de Rabera

LA UNIÓ acudix a la 
Trobada de Burros d’Otos

camp valenciàAL DIA



Grupo CRM, a través de 
su Departamento Agrario, 
desarrolla el programa 
SOLUAGRO, dirigido al sector 
agropecuario en el que se 
contemplan actuaciones y 
medidas que satisfacen las 
necesidades de los agricultores, 
ganaderos y pescadores.

SOLUAGRO es el referente 
agrario del Grupo CRM y a 
través de él, se prestan servicios 
gratuitos de asesoramiento 
agrario y formación a colectivos 
de agricultores y ganaderos, 
entre otras actuaciones.

SERVICIOS
 Organización e impartición de 
cursos de temática agraria

 Interlocución con el sector

 Participación en actos, 
jornadas, ferias, etc.

 Servicio de I+D+I 
personalizado

 Asesoramiento técnico

 Todo ello con el apoyo de

Agricultura

Ganadería

Pesca

Soluciones

los Campos
EN TODOS

Dirigido a cooperativas, empresas y particulares del sector agropecuario
MÁS INFORMACIÓN EN: Seguros Agrarios: 963 870 910

seguros@grupcrm.es
Soluagro: 963 870 962
soluagro@grupcrm.es 
www.soluagro.com

Red de Oficinas 
del Grupo CRM

FONDO DE EDUCACIÓN Y PROMOCIÓN 
RURALCAJA, GRUPO CRM
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